ΑΡΧΑΙΑ Β΄: ΕΠΙΘΕΤΑ Γ΄ΚΛΙΣΗΣ & ΑΝΤΩΝΥΜΙΕΣ – ΕΝΟΤ. 6η 
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 Στοιχεία θεωρίας
1.α. Δικατάληκτα σιγμόληκτα επίθετα γ΄κλ. σε -ης, -ης, -ες (βλ. γραμ. σελ. 109 – 112)

	Ενικός Αριθμός (θ. εὐτυχεσ-)

	
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος

	Ονομ.
	ὁ
	ἡ
	εὐτυχὴς
	τὸ
	εὐτυχὲς

	Γεν.
	τοῦ
	τῆς
	εὐτυχοῦς
	τοῦ
	εὐτυχοῦς

	Δοτ.
	τῷ
	τῇ
	εὐτυχεῖ
	τῷ
	εὐτυχεῖ

	Αιτ.
	τὸν
	τὴν
	εὐτυχῆ
	τὸ
	εὐτυχὲς

	Κλητ.
	ὦ
	ὦ
	ε ὐ τ υ χ ὲ ς
	ὦ
	εὐτυχὲς



	Πληθυντικός Αριθμός (θ. εὐτυχεσ-)

	
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος

	Ονομ.
	οἱ
	αἱ
	εὐτυχεῖς
	τὰ
	εὐτυχῆ

	Γεν.
	τῶν
	τῶν
	εὐτυχῶν
	τῶν
	εὐτυχῶν

	Δοτ.
	τοῖς
	ταῖς
	εὐτυχέσι(ν)
	τοῖς
	εὐτυχέσι(ν)

	Αιτ.
	τοὺς
	τὰς
	εὐτυχεῖς
	τὰ
	εὐτυχῆ

	Κλητ.
	ὦ
	ὦ
	εὐτυχεῖς
	ὦ
	εὐτυχῆ

	  Ενικός Αριθμός (θ. αὐταρκεσ-)

	
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος

	Ονομ.
	ὁ
	ἡ
	αὐτάρκης
	τὸ
	αὔταρκες

	Γεν.
	τοῦ
	τῆς
	αὐτάρκους
	τοῦ
	αὐτάρκους

	Δοτ.
	τῷ
	τῇ
	αὐτάρκει
	τῷ
	αὐτάρκει

	Αιτ.
	τὸν
	τὴν
	αὐτάρκη
	τὸ
	αὔταρκες

	Κλητ.
	ὦ
	ὦ
	α ὔ τ α ρ κ ε ς
	ὦ
	αὔταρκες


  

	Πληθυντικός Αριθμός (θ. αὐταρκεσ-)

	
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος

	Ονομ.
	οἱ
	αἱ
	αὐτάρκεις
	τὰ
	αὐτάρκη

	Γεν.
	τῶν
	τῶν
	αὐτάρκων
	τῶν
	αὐτάρκων

	Δοτ.
	τοῖς
	ταῖς
	αὐτάρκεσι(ν)
	τοῖς
	αὐτάρκεσι(ν)

	Αιτ.
	τοὺς
	τὰς
	αὐτάρκεις
	τὰ
	αὐτάρκη

	Κλητ.
	ὦ
	ὦ
	αὐτάρκεις
	ὦ
	αὐτάρκη



Π α  ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς: 
1. Όπως φαίνεται στον πίνακα, το θέμα των επιθέτων αυτών λήσει σε  -εσ-. Στην ονομαστ. ενικ. του αρσενικού και του θηλυκού το -ε- τρέπεται σε -η-. Στις υπόλοιπες πτώσεις αποβάλλεται το -σ- και επέρχονται συναιρέσεις. Η αιτιατική πληθυντικού του αρσενικού και θηλυκού γένους σχηματίζεται κατ'  αναλογία με την ονομαστική πληθυντικού σε -εις αντί -ης.
2. Τα επίθετα σε -ης, -ης, -ες που δεν τονίζονται στη λήγουσα και είναι υπερδισύλλαβα, όπως το "συνήθης", ανεβάζουν τον τόνο στην κλητική ενικού του αρσενικού και θηλυκού γένους και στις τρεις όμοιες πτώσεις ενικού του ουδετέρου (σύνηθες). Επίσης, στη γενική πληθυντικού τονίζονται στην παραλήγουσα (συνήθων). 
3. Εξαίρεση  Τα υπερδισύλλαβα επίθετα σε –ήρης (π.χ. ποδήρης), -ώδης (π.χ. δυσώδης), -ώλης (π.χ. πανώλης) που δεν τονίζονται στη λήγουσα, δεν ανεβάζουν τον τόνο στην κλητική ενικού του αρσενικού και θηλυκού γένους και στις τρεις όμοιες πτώσεις ενικού του ουδετέρου (ὦ ποδῆρες, ὦ δυσῶδες, ὦ πανῶλες) (βλ. τέλος της σελ. 110 γραμ).
1.β. Δικατάληκτα ενρινόληκτα επίθετα γ΄κλ. σε -ων, -ων, -ον (βλ. γραμ. σελ. 107 – 109)  
	Ενικός Αριθμός (θ. σωφρον-)

	
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος

	Ονομ.
	ὁ
	ἡ
	σώφρων
	τὸ
	σῶφρον

	Γεν.
	τοῦ
	τῆς
	σώφρονος
	τοῦ
	σώφρονος

	Δοτ.
	τῷ
	τῇ
	σώφρονι
	τῷ
	σώφρονι

	Αιτ.
	τὸν
	τὴν
	σώφρονα
	τὸ
	σῶφρον

	Κλητ.
	ὦ
	ὦ
	σ ῶ φ ρ ο ν
	ὦ
	σῶφρον


 
	Πληθυντικός Αριθμός (θ. σωφρον-)

	
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος

	Ονομ.
	οἱ
	αἱ
	σώφρονες
	τὰ
	σώφρονα

	Γεν.
	τῶν
	τῶν
	σωφρόνων
	τῶν
	σωφρόνων

	Δοτ.
	τοῖς
	ταῖς
	σώφροσι (ν)
	τοῖς
	σώφροσι (ν)

	Αιτ.
	τοὺς
	τὰς
	σώφρονας
	τὰ
	σώφρονα

	Κλητ.
	ὦ
	ὦ
	σώφρονες
	ὦ
	σώφρονα



Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς:
1. Όπως φαίνεται στον πίνακα, το θέμα των επιθέτων αυτών λήγει σε -ον-. Στην ονομαστ. ενικού του αρσενικού και του θηλυκού το -ο- τρέπεται σε -ω-.
2. Τα υπερδισύλλαβα σύνθετα επίθετα σε -ων, -ων, -ον (π.χ. εὐδαίμων, εὐσχήμων, μεγαλοπράγμων, μεγαλόφρων ) ανεβάζουν τον τόνο τους στις πτώσεις που λήγουν σε -ον, όχι όμως πέρα από τη λήγουσα του α΄ συνθετικού (εὔδαιμον, εὔσχημον, μεγαλόπραγμον  αλλά μεγαλόφρον).
[image: https://4.bp.blogspot.com/-Dpsj69a32P4/VNEiH0NsllI/AAAAAAAAAhU/NdXwfetgeEE/s1600/image.jpg]*Θυμηθείτε τα αντίστοιχα στη νέα ελληνική: ευγνώμων, αγνώμων ...
3. Εξαίρεση  ὁ ἀμνήμων, ὦ ἀμνῆμον, τὸ ἀμνῆμον.

2.α. Ερωτηματική Αντωνυμία τίς, τίς, τί (=ποιος, ποια, ποιο) (βλ. γραμ. σελ. 142)
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος

	Ονομ.
	τίς
	τί
	τίνες
	τίνα

	Γεν.
	τίνος 
	τίνος 
	τίνων
	τίνων

	Δοτ.
	τίνι 
	τίνι 
	τίσι(ν)
	τίσι(ν)

	Αιτ.
	τίνα
	τί
	τίνας
	τίνα

	Κλητ.
	-
	-
	-
	-


  
2.β. Αόριστη Αντωνυμία τὶς, τὶς, τὶ (=κάποιος, κάποια, κάποιο) (βλ. γραμ. σελ. 142)
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος
	Αρσενικό & Θηλυκό Γένος
	Ουδέτερο Γένος

	Ονομ.
	τίς
	τί
	τινές
	τινὰ ή (ἄ τ τ α)

	Γεν.
	τινὸς 
	τινὸς 
	τινῶν
	τινῶν

	Δοτ.
	τινὶ 
	τινὶ 
	τισὶ(ν)
	τισὶ(ν)

	Αιτ.
	τινὰ
	τὶ
	τινὰς
	τινὰ ή (ἄ τ τ α)

	Κλητ.
	-
	-
	-
	-



Π α ρ α τ ή ρ η σ η: προσοχή!!! Ουσιαστικά, η διαφορά ανάμεσα στις δύο αυτές αντωνυμίες είναι στον τόνο και φυσικά, στη σημασία.




[image: Cartoon smartphone smiles and shows like. Fun vector illustration.] Ώρα μάλλον για λίγη εξάσκηση τώρα!!!
 
 Ασκήσεις (βλ. βιβλίο σελ. 50 – 51, άσκηση 1 & 2)

1. Να γράψετε τα επίθετα στον τύπο που ζητείται στην παρένθεση:

                                        ΑΠΑΝΤΗΣΗ:                                                  ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑ
	ἀψευδὴς
(γεν. εν. και πληθ. θηλ.)
	τῆς ..............................
	εὐδαίμων
(αιτ. εν. και πληθ. ουδ.)
	τὸ εὔδαιμον

	
	τῶν ...............................
	
	



τά εὐδαίμονα

	ἀληθὴς
(δοτ. εν. και πληθ. αρσ.)
	τῷ ...............................
	σώφρων
(ονομ. εν. και πληθ. ουδ.)
	τὸ σῶφρον

	
	τοῖς .................................
	
	τὰ σώφρονα

	συνήθης
(γεν. εν. και πληθ. ουδ.)
	τοῦ .................................
	ἐλεήμων
(αιτ. εν. και πληθ. αρσ.)
	τὸν ἐλεήμονα

	
	τῶν ..................................
	
	τοὺς ἐλεήμονας




2. Να συμπληρώσετε τον κατάλληλο τύπο του επιθέτου που δίνεται στην παρένθεση:
α) τόν (εὐγενής) ............................... γείτονα                                
β) τοῦ (κακοδαίμων) ....................................... άνδρὸς
γ) ὦ (ἀτυχής) ................................. ἄνθρωπε                              
δ) ὦ (ἀγνώμων) ................................. σύμμαχε
ε) τοῖς (ἐπιμελὴς) .................................. νεανίαις                       
στ) τῶν (μεγαλόφρων) .......................................... ἡγεμόνων
ζ) ὦ (ψευδὴς) .................................μῦθοι                                  
η) τοῖς (ἄφρων) ................................ στρατηγοῖς
θ) ὦ (ἀμνήμων) .................................. βασιλεῦ
ι) ὦ (χρηστοήθης) ........................................ ἄνερ

3. Να κλιθούν οι παρακάτω δύο φράσεις στον ενικό και πληθυντικό αριθμό: τίς (= ερωτημ. αντων.) κρίσις και τί (= αορ. αντων.) δόγμα.

                                            ΕΝΙΚΟΣ                                                ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ
	Ον.
	τὶς      κρίσις
	
	

	Γεν.
	
	
	

	Δοτ.
	
	
	

	Αιτ.
	
	
	

	Κλητ.
	
	
	



                                            ΕΝΙΚΟΣ                                                ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ
	Ον.
	τὶ      δόγμα
	
	

	Γεν.
	
	
	

	Δοτ.
	
	
	

	Αιτ.
	
	
	

	Κλητ.
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